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Pełny zapis przebiegu posiedzenia

Komisji Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki (nr 35)
14 grudnia 2020 r.
Komisja Kultury Fizycznej, Sportu i Turystyki, obradująca pod przewodnictwem 
posła Dariusza Olszewskiego (PiS), zastępcy przewodniczącego Komisji, roz-
patrzyła:

– informację Ministra Kultury, Dziedzictwa Narodowego i Sportu na temat 
stanu przygotowań polskich sportowców do Letnich Igrzysk Olimpijskich 
Niesłyszących w 2021 r.;
– informację na temat wspierania sportu osób niepełnosprawnych;
– informację na temat priorytetów w zakresie upowszechniania sportu osób 
niepełnosprawnych;
– informację na temat stypendiów i nagród przyznawanych sportowcom nie-
pełnosprawnym za osiągnięte wyniki sportowe.

W posiedzeniu udział wzięli: Paweł Wdówik sekretarz stanu w Ministerstwie Rodziny i Polityki Spo-
łecznej, pełnomocnik rządu do spraw osób niepełnosprawnych wraz ze współpracownikami, Angelika 
Głowienka dyrektor Departamentu Sportu Wyczynowego Ministerstwa Sportu wraz ze współpracow-
nikami, Mirosław Izdebski dyrektor Departamentu ds. Programów Państwowego Funduszu Reha-
bilitacji Osób Niepełnosprawnych, Wojciech Stempurski prezes zarządu Polskiego Związku Sportu 
Niesłyszących.

W posiedzeniu udział wzięli pracownicy Kancelarii Sejmu: Krzysztof Majer, Mariusz Pawełczyk  
– z sekretariatu Komisji w Biurze Komisji Sejmowych.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dzień  dobry  wszystkim.  Otwieram  posiedzenie  Komisji  Kultury  Fizycznej,  Sportu 
i Turystyki. Witam państwa posłów. Witam zaproszonych gości. W pierwszej kolejności 
chciałem powitać sekretarza stanu w Ministerstwie Rodziny i Polityki Społecznej, pana 
Pawła Wdówika, ale niestety nie chce z nami rozmawiać lub technicznie nie może. Wiem, 
że ma być wyznaczona osoba – pani dyrektor z Biura Pełnomocnika Rządu do Spraw 
Osób Niepełnosprawnych, pani Małgorzata Paprota. Czekamy cały  czas na połącze-
nie. Witam panią Angelikę Głowienkę – dyrektor Departamentu Sportu Wyczynowego 
w Ministerstwie Sportu, pana Wojciecha Dobrowolskiego naczelnika Wydziału Upo-
wszechniania Sportu w Społeczeństwie w Departamencie Sportu dla Wszystkich, panią 
Martę Przeździecką – głównego specjalistę w Departamencie Sportu Wyczynowego, pana 
Macieja Rosińskiego – głównego specjalistę w Departamencie Sportu dla Wszystkich. 
Witam również prezesa Zarządu Polskiego Związku Sportu Osób Niesłyszących – pana 
Wojciecha Stempurskiego. Witam serdecznie wszystkich obecnych na dzisiejszym posie-
dzeniu Komisji. 
Do państwa posłów został wysłany porządek dzienny. Mamy teraz problem z połącze-

niem z Ministerstwem Rodziny i Polityki Społecznej. Zaproponuję, aby punkt czwarty 
– informacja ministra kultury, dziedzictwa narodowego i sportu na temat stanu przygo-
towań polskich sportowców do Letnich Igrzysk Olimpijskich Niesłyszących w 2021 roku 
był punktem pierwszym. Jeśli nie usłyszę sprzeciwu i pani dyrektor potwierdzi, że już 
teraz jest przygotowana, moglibyśmy rozpocząć procedowanie tego punktu. Pozostałe 
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punkty: informacja na temat wspierania sportu osób niepełnosprawnych; informacja 
na temat  priorytetów w zakresie  upowszechniania  sportu  osób  niepełnosprawnych; 
informacja na temat stypendiów i nagród przyznawanych sportowcom niepełnospraw-
nym za osiągnięte wyniki sportowe przedstawią przedstawiciele Ministerstwa Rodziny 
i Polityki Społecznej w części drugiej. Czy jest zgoda na wprowadzenie takiej zmiany. 
Czy jest jakiś sprzeciw? 

Dyrektor Departamentu Sportu Wyczynowego w Ministerstwie Sportu Angelika  
Głowienka:

Zgadzam się na ten porządek obrad.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS): 
Za chwilę sprawdzimy kworum. Poczekamy, aż wszyscy dojdą. Byłem dziś świadkiem, 
że kworum było sprawdzane przez minutę. Dobrze, że na naszej Komisji  jest  trochę 
inaczej. Bardzo proszę o uruchomienie przez sekretariat sprawdzenia kworum. Przy-
pominam posłom – chyba tylko sobie, bo jestem sam na sali – że tylko głosujemy przez 
urządzenie, a wszyscy pozostali głosujący zdalnie, mogą nacisnąć którykolwiek przycisk. 
Głosowanie kworum będzie uruchomione przez 15 minut. Dziękuję. Proszę nie zamykać 
głosowania.
Informuję, że dzisiejsze posiedzenie zostało zwołane przez marszałek Sejmu na pod-

stawie art. 198j ust. 2 regulaminu Sejmu. Prowadzone będzie z wykorzystaniem środ-
ków  komunikacji  elektronicznej  umożliwiających  porozumiewanie  się  na odległość. 
Teraz powoli będziemy sprawdzali kworum, a panią dyrektor proszę o przedstawienie 
informacji ministra kultury, dziedzictwa narodowego i sportu na temat stanu przygoto-
wań polskich sportowców do Letnich Igrzysk Olimpijskich Niesłyszących w 2021 roku. 
Oddaję pani głos. 

Dyrektor departamentu w MS Angelika Głowienka:
Dzień  dobry.  Witam  państwa  bardzo  serdecznie.  Szanowny  panie  przewodniczący, 
Wysoka Komisjo, drodzy goście, podczas dzisiejszego posiedzenia Komisji mam zaszczyt 
reprezentować ministra kultury, dziedzictwa narodowego i sportu. Niestety z powodu 
ważnych zobowiązań pan i pani minister nie mogą osobiście uczestniczyć w dzisiejszym 
spotkaniu.
Odnosząc się do tematu stanu przygotowań polskich sportowców do letnich igrzysk głu-

chych w 2021 roku, informuję że XXIV Letnie Igrzyska Głuchych planowane są w roku roz-
grywania igrzysk olimpijskich i paraolimpijskich – w dniach od 5 do 21 grudnia 2021 roku 
w Brazylii,  z przewidywanym udziałem około 3  tys.  sportowców reprezentujących około  
100 krajów. Program igrzysk obejmuje 21 sportów. W dotychczasowej historii startów w Let-
nich Igrzyskach Głuchych, począwszy od Igrzysk Głuchych w Paryżu w 1924 roku, reprezen-
tanci polscy wywalczyli łącznie 166 medali, w tym 39 złotych, 57 srebrnych i 70 brązowych.
W ostatnich Letnich Igrzyskach Głuchych w Samsun w 2017 roku reprezentacja Pol-

ski z 11 medalami – 1 złotym, 3 srebrnymi i 7 brązowymi – uplasowała się na 22 pozycji 
w rankingu medalowym igrzysk. Osiągnięcia medalowe były udziałem 3 sportów – pły-
wania, judo i piłki nożnej kobiet. W składzie reprezentacji znalazło się 103 sportowców. 
Za przygotowania i wyłonienie składu polskiej reprezentacji na letnie igrzyska głuchych 
odpowiedzialny jest Polski Związek Sportu Niesłyszących. Przygotowania do igrzysk 
rozpoczęły się już w 2018 roku. W konkurencjach indywidualnych uzyskano dotychczas  
47 kwalifikacji w siedmiu sportach. Kwalifikacje w konkurencjach zespołowych wywal-
czyły drużyny koszykówki,  piłki  siatkowej  i piłki nożnej  kobiet,  parapiłki  siatkowej 
plażowej kobiet oraz drużyna piłki siatkowej mężczyzn oraz dwie pary piłki siatkowej 
plażowej mężczyzn.
Szansę na wywalczenie kwalifikacji mają  jeszcze drużyny koszykówki  i piłki noż-

nej mężczyzn. Planuje  się,  że polscy  sportowcy niesłyszący wystartują w igrzyskach  
w 14 sportach. Proces kwalifikacji do igrzysk zakończy się 30 czerwca 2021 roku, a osta-
teczny  skład  reprezentacji  zostanie ogłoszony na przełomie października  i listopada 
2021 roku, lecz nie później niż do 5 listopada 2021 roku.
Z uwagi  na pandemię  koronawirusa,  przygotowania  do igrzysk  głuchych  zostały 

w bieżącym roku poważnie zakłócone, jak państwo wiedzą. Wszystkie międzynarodowe 
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imprezy rangi mistrzowskiej niesłyszących zostały odwołane lub przeniesione na nowe 
terminy. Sytuacja ta spowodowała konieczność weryfikacji programów szkolenia. Plany 
szkoleniowe,  z uwagi  na dynamiczną  sytuację  epidemiologiczną  w Polsce,  Europie 
i na świecie  były wielokrotnie modyfikowane. Mamy nadzieję  na realizację  zaplano-
wanych w nadchodzącym roku zawodów kwalifikacyjnych i wywalczenie w nich prawa 
do startu w igrzyskach przez kolejnych reprezentantów Polski. Liczymy, że XXIV Letnie 
Igrzyska Głuchych w Brazylii w 2021 roku okażą się dla polskiej reprezentacji, mimo 
utrudnień związanych z pandemią, bardzo udane. Dziękuję bardzo za uwagę.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuję uprzejmie. Czy ktoś chciałby jeszcze zabrać głos w tym punkcie? Czy mamy 
zgłoszenia posłów? Czy osoby zaproszone, obecne na sali lub na łączach chcą zabrać głos? 
Nie słyszę. Bardzo serdecznie dziękuję pani dyrektor. Oczywiście pozdrawiamy panią 
minister Anię Krupkę.
Przechodzimy  do kolejnych  punktów  porządku  dziennego  –  informacji  na temat 

wspierania sportu osób niepełnosprawnych, informacji na temat priorytetów w zakre-
sie upowszechniania sportu osób niepełnosprawnych i informacji na temat stypendiów 
i nagród przyznawanych sportowcom niepełnosprawnym za osiągnięte wyniki sportowe. 
Mam propozycję, aby te trzy punkty przedstawić łącznie, a później przejdziemy do ewen-
tualnej dyskusji. Bardzo proszę, widzę, że na łączu jest pan minister. Bardzo serdecznie 
pana witamy i oddajemy panu głos. 

Sekretarz stanu w Ministerstwie Rodziny i Polityki Społecznej, pełnomocnik rządu 
do spraw osób niepełnosprawnych Paweł Wdówik:

Dzień dobry państwu. Mam nadzieję, że mnie słychać.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Bardzo wyraźnie, panie ministrze. Bardzo proszę. Cieszymy się, że pan jest z nami.

Sekretarz stanu w MRiPS, pełnomocnik rządu do spraw osób niepełnosprawnych 
Paweł Wdówik:

Tytułem wprowadzenia chcę tylko powiedzieć o tym, że w zasadniczym kształcie wspar-
cie osób z niepełnosprawnościami zostało na mocy porozumienia pomiędzy pełnomocni-
kiem rządu do spraw osób niepełnosprawnych a ministrem sportu uregulowane już kilka 
lat temu w taki sposób, że za wsparcie sportu masowego odpowiada Państwowy Fun-
dusz Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. Wspiera on także tę działalność finansowo. 
Za sport wyczynowy odpowiada Ministerstwo Sportu, o czym przed chwilą była mowa. 
Poprosiłbym  teraz  panią  dyrektor Małgorzatę  Paprotę  o wprowadzenie  do tematu, 
a następnie przedstawiciela Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnospraw-
nych o uzupełnienie. 

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Oczywiście. Bardzo proszę, pani dyrektor.

Dyrektor Biura Pełnomocnika Rządu do Spraw Osób Niepełnosprawnych MRiPS 
Małgorzata Paprota:

Dzień dobry. Witam państwa bardzo serdecznie. Panie przewodniczący, w pierwszej kolejno-
ści chciałam przedstawić informacje na temat wspierania sportu osób niepełnosprawnych 
– to co dzieje się ze środkami, które wydatkujemy z Funduszu Solidarnościowego. W planie 
wsparcia na 2020 rok mieliśmy zapisane wsparcie osób niepełnosprawnych, promocję sportu 
osób niepełnosprawnych, jednakże ze względu na pandemię ten program, który był przy-
gotowany, na razie nie ruszył. Przeznaczone są już środki na 2021 roku, aby ten program 
w tym lub podobnym kształcie mógł być realizowany w przyszłym roku. Na ten program 
przeznaczyliśmy kwotę 2 mln zł. W zakresie programu promocji sportu osób niepełnospraw-
nych w 2020 r. głównymi celami było: podniesienie poziomu wiedzy i świadomości o spo-
rcie osób niepełnosprawnych oraz możliwości aktywnego życia osób niepełnosprawnych; 
promocja konkretnych dyscyplin, wydarzeń, zawodników uprawiających sport; kreowanie 
pozytywnych postaw wobec uprawiania sportu; zwiększenie świadomości opinii publicznej 
na temat sportu osób niepełnosprawnych; przeciwdziałanie stereotypowemu wizerunkowi 
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niepełnosprawnego sportowca; promocja zdrowego stylu życia i aktywności. Program był 
skierowany do organizacji pozarządowych. Jeśli będzie utrzymany, jeszcze raz go zweryfiku-
jemy i myślimy, że w 2021 roku środki z Funduszu Solidarnościowego na wsparcie promocji 
sportu będą wydatkowane na ten cel. Oczywiście wcześniej wymagane będzie przedstawienie 
Programu promocji sportu osób niepełnosprawnych na przyszły rok.
Chciałabym poza tym odnieść się do tego, jakie działania ministerstwo realizuje na rzecz 

wspierania sportu osób niepełnosprawnych. Jest z nami pan dyrektor Izdebski z PFRON, 
który na pewno przedstawi informacje uzupełniające. Chciałabym wskazać, że sport osób 
niepełnosprawnych jest dla nas bardzo ważnym działaniem. Przepisy ustawy o rehabilitacji 
zawodowej i społecznej przewidują działania wspierające osoby niepełnosprawne w zakresie 
sportu i rekreacji. W tym zakresie mamy też rozporządzenie, które wskazuje jakie rodzaje 
zadań powiat może realizować ze środków PFRON w zakresie wspierania osób niepełno-
sprawnych. Mamy też rozporządzenie w zakresie turnusów rehabilitacyjnych. Pragnę pań-
stwa poinformować, że te działania realizowane są przez powiatowe centra pomocy rodzinie. 
To działania wspierające, coroczne. W zakresie rehabilitacji zawodowej i społecznej te zada-
nia są realizowane przez powiaty. Dofinansowanie do uczestnictwa osób niepełnosprawnych 
w turnusach rehabilitacyjnych, aktywności rehabilitacyjno-sportowej, sportowej – wsparcie 
przyznawane jest indywidualnym osobom niepełnosprawnym. Takie wsparcie kierowane 
też jest do organizacji sportu, kultury, rekreacji i turystyki dla osób niepełnosprawnych, dla 
osób pełnosprawnych i dla jednostek organizacyjnych nieposiadających osobowości prawnej. 
Te działania są realizowane stale. Wydatkowana jest kwota odpowiednio do zapotrzebowa-
nia. Rokrocznie dość istotne środki są przekazywane na ten cel. Przykładowo w 2018 roku 
na dofinansowanie do pobytu w turnusach rehabilitacyjnych otrzymało 63 269 osób, na kwotę 
65 590 048 zł. W 2019 roku mieliśmy 63 360 i wydatkowano kwotę 69 488 507 zł. W przy-
padku zadań realizowanych jako imprezy zorganizowane, w 2018 roku mieliśmy wsparcie 
na poziomie 152 290 osób na kwotę 8 187 058 zł. W 2019 roku wsparcie zostało skierowane 
do 143 381 osób na kwotę 8 366 037 zł.
Chciałabym dodać, że to wsparcie w przypadku jednostek, które starają się o wsparcie 

ze środków PFRON jest takie, gdyż nie może wynosić więcej niż 60% kosztów przed-
sięwzięcia. Gwoli uzupełnienia, poproszę o zabranie głosu pana dyrektora Izdebskiego, 
który szczegółowo opowie o zadaniach zleconych, które wykonuje PFRON. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Bardzo serdecznie dziękuję, pani dyrektor. Oddaję panu głos, panie dyrektorze.

Dyrektor Departamentu ds. Programów Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób 
Niepełnosprawnych Mirosław Izdebski:

Bardzo dziękuję. Mirosław Izdebski – dyrektor Departamentu do spraw Programów 
Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych. Tak jak zapowiedziała 
pani dyrektor Małgorzata Paprota, chciałem opowiedzieć o jednej z istotnych sfer dzia-
łalności PFRON, jakim jest zlecanie zadań organizacjom pozarządowym...

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Panie dyrektorze, przepraszam najmocniej, ale proszę mówić bliżej mikrofonu  i tro-
szeczkę głośniej.

Dyrektor departamentu PFRON Mirosław Izdebski:
… z zakresu rehabilitacji zawodowej i społecznej osób niepełnosprawnych. Ważną czę-
ścią tej sfery działalności funduszu jest działanie na rzecz sportu osób niepełnospraw-
nych w wielu aspektach. Obecna  formuła konkursów  i naszej aktywności, związanej 
ze wspieraniem sportu osób niepełnosprawnych w takim kształcie rozpoczęła się w roku 
2017, gdy podpisano porozumienie między ministrem sportu i turystyki, pełnomocni-
kiem rządu do spraw osób niepełnosprawnych  i prezesem PFRON, na mocy którego 
Ministerstwo Sportu  i Turystyki wspiera  sport wyczynowy. PFRON koncentruje  się 
głównie na działaniach nakierowanych na sport powszechny osób niepełnosprawnych. 
Wspominał o tym już pan minister Paweł Wdówik na początku dzisiejszego posiedzenia. 
To porozumienie wykonawcze miało swój początek w roku 2016, czyli rok wcześniej, gdy 
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postanowiono w tej samej grupie przedstawicieli administracji rządowej porozumieć się 
w sprawie organizacji finansowania sportu niepełnosprawnych.
Przechodząc  do samych  zadań  zleconych  i finansowania  projektów  sportowych, 

chciałbym powiedzieć,  że w ramach właśnie  ogłoszonego konkursu mamy sześć kie-
runków wsparcia, które grupują poszczególne formy. Wiele form aktywności i organi-
zacji pozarządowych dla porządku zostały zgrupowane w sześciu kierunkach wsparcia. 
Co najmniej w pięciu kierunkach wsparcia mogą się lokować projekty organizacji poza-
rządowych  dotyczących  sportu  osób niepełnosprawnych. W kierunku drugim,  który 
nosi nazwę zwiększania samodzielności osób niepełnosprawnych organizacje pozarzą-
dowe mogą złożyć projekty obejmujące prowadzenie ciągłych lub cyklicznych treningów 
sportowych. Dodam, że mamy w tym kierunku najwięcej wniosków, ale opowiem o tym 
później. W kierunku trzecim – wzrost aktywności osób niepełnosprawnych w różnych 
dziedzinach życia, możliwe jest składanie projektów związanych z organizacją imprez 
integracyjnych, w tym imprez sportowych. W kierunku czwartym – zapewnienie osobom 
niepełnosprawnym dostępu do informacji, złożone projekty obejmują wydawanie publi-
kacji skierowanych do osób niepełnosprawnych lub publikacji dotyczących problematyki 
związanej z niepełnosprawnością, w tym podejmujących tematykę sportu niepełnospraw-
nych. Kierunek piąty zadań zleconych nosi nazwę: poprawa jakości funkcjonowania osób 
niepełnosprawnych i umożliwia składanie wniosków dotyczących organizowania i pro-
wadzenia szkoleń, kursów i warsztatów dla kadry i wolontariuszy bezpośrednio zaan-
gażowanych w proces rehabilitacji zawodowej lub społecznej osób niepełnosprawnych. 
Działania te mogą być skierowane również do kadry lub wolontariuszy prowadzących 
działalność związaną ze sportem. Kierunek szósty pod nazwą upowszechnianie pozytyw-
nych postaw społecznych wobec osób niepełnosprawnych i wiedzy dotyczącej niepełno-
sprawności – w jego ramach organizacje pozarządowe mogą składać projekty związane 
z organizacją ogólnopolskich lub międzynarodowych imprez sportowych.
Przedstawiłem ramy naszego działania. Tak jak wspomniałem, co roku organizowane 

są konkursy, są one rozstrzygane, podejmowane są decyzje finansowe, zawierane umowy 
i organizacje pozarządowe na bazie tych umów organizują projekty i prowadzą swoją 
działalność związaną ze sportem.
Jeśli  chodzi  o historię,  to chciałem  krótko  powiedzieć  jak  kształtują  się wydatki 

na projekty  sportowe  w zadaniach  zleconych  na przestrzeni  ostatnich  lat.  Od roku 
2015 do 2018 środki, które fundusz przeznaczał na ten rodzaj działalności kształtowały 
się na poziomie około 20 mln zł rocznie. W roku 2015 było to 21,5 mln zł, w 2016 roku 
18 700 tys. zł, w 2017 roku 16 400 tys. zł, w roku 2018 była  to kwota 19 102 tys. zł. 
Od roku 2019 odnotowujemy spory wzrost. W 2019 roku ta kwota wzrosła o 50%. Zakon-
traktowane zostały projekty o wartości 28 428 tys. zł. W roku 2020 w sumie wszystkie 
decyzje finansowe, które zostały podjęte w zakresie finansowania projektów związanych 
ze sportem osób niepełnosprawnych miały wartość 39 378 tys. zł. Jeszcze raz przypo-
mnę, że był 50% wzrost między rokiem 2018  i 2019 oraz o 1/3 wartości finasowania 
między rokiem 2019 a 2020.
Chciałbym na chwilę skupić uwagę na roku 2020, jeśli chodzi o wartość projektów. 

Dodam od razu, że ten rok był o tyle dobry, iż praktycznie margines projektów został 
niedofinansowany. Na chwilę wrócę do poszczególnych kierunków. W drugim kierunku 
pomocy mamy treningi sportowe; na 47 zgłoszonych projektów, 39 uzyskało dofinanso-
wanie, a zaledwie 8 nie zostało sfinansowane. W sumie na cały ten kierunek, na treningi 
sportowe w tym roku zakontraktowano kwotę 28 345 tys. zł. Jak wcześniej mówiłem, 
jeśli chodzi o kwotę, to był najbardziej dofinansowany kierunek. W kierunku pomocy 
trzy, w więc imprezy sportowe, mieliśmy 61 projektów związanych ze sportem osób nie-
pełnosprawnych. Wszystkie zostały sfinansowane, na łączną kwotę 8342 tys. zł. Pozo-
stałe kierunki w porównaniu z tymi dwoma nie opiewają na tak istotne kwoty. W wydaw-
nictwach sfinansowaliśmy jeden projekt na 165 tys. zł, w szkoleniach dla otoczenia osób 
niepełnosprawnych dwa projekty na niecałe 200  tys. zł  i trzy kampanie prowadzone 
w mediach, telewizji, prasie i radiu na łączną kwotę 2020 tys. zł. Były trzy takie kampa-
nie, to je wymienię. Były projekty Fundacji Kamili Skolimowskiej, Stowarzyszenia Piłki 
Nożnej Osób Niepełnosprawnych „Amp Futbol” i projekt Olimpiad Specjalnych Polska.
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Cóż można jeszcze dodać? Jeśli chodzi o same treningi sportowe, czyli główny finan-
sowany przez PFRON kierunek wsparcia zadań zleconych, fundusz sfinansował treningi 
sportowe dla 5274 sportowców. Jeśli chodzi o imprezy sportowe, nie mam dokładnych 
danych, ale przypuszczam, że także kilkanaście tysięcy osób zostało uwzględnionych 
w tychże projektach.
To chyba wszystko,  jeśli chodzi o rok 2020. Może powiem jeszcze kilka słów – był 

on o tyle  inny od poprzednich, że odcisnęła na nim piętno trwająca epidemia. Mówi-
łem o kwotach zakontraktowanych. Jak będzie z realizacją? Dowiemy się o tym dopiero 
w roku przyszłym. Wiele projektów zostało dotkniętych warunkami epidemii. Mogę tylko 
dodać, że rząd i Sejm podjęły działania, które zwiększają możliwości, komfort realizacji 
tych projektów przez organizacje pozarządowe. Są to przede wszystkim możliwości pole-
gające na tym, że jako organizacja, która formalnie udziela dotacji, możemy przedłużać 
terminy realizacji tych projektów i wprowadzać do umów zmiany, które dostosowują ich 
realizację do potrzeb organizacji pozarządowych, wynikających z sytuacji epidemicznej. 
Szczególne istotne dla organizacji pozarządowych jest fakt, iż na podstawie art. 15zzl 
ust. 2 „niewykonanie planu działań lub nieosiągnięcie rezultatów założonych w umowie, 
na podstawie której zlecono realizację zadania publicznego, nie może skutkować uzna-
niem dotacji na realizację zadania publicznego w tej części za wykorzystaną niezgod-
nie z przeznaczeniem, pobraną nienależnie lub w nadmiernej wysokości i podlegającą 
zwrotowi”. Znaczy to, że jeśli  jakieś zaplanowane zgodnie z projektem koszty zostały 
poniesione, a nie mogły one przynieść rezultatu przewidzianego w umowie, istnieje moż-
liwość uznania tych kosztów za uzasadnione. Powoduje to istotny komfort dla organiza-
cji pozarządowych, które zmagają się z warunkami epidemii, w sytuacji, gdy odwoływane 
są treningi i imprezy sportowe. Dokładną skalę i realizację zadań w roku 2020 będziemy 
znali dopiero w przyszłym roku, gdy nastąpi okres rozliczania umów. 
Jeśli chodzi o priorytety, to mamy kolejny konkurs. Obecnie rozstrzygamy konkurs 

na projekty dotyczące zadań zleconych. W dniu 16 listopada br. zakończył się termin 
składania wniosków. W ramach tego konkursu znów mamy bardzo znaczną liczbę pro-
jektów dotyczących  sportu osób niepełnosprawnych. Złożono 687 wniosków,  łącznie 
na sumę 311 mln zł, przy czym 138 wniosków z tego grona, na kwotę 56 mln zł to pro-
jekty dotyczące sportu osób niepełnosprawnych. Jesteśmy w okresie prac komisji oce-
niającej wnioski. Zostaną one ocenione, ukształtowane będą listy rankingowe i zarząd 
PFRON będzie podejmował decyzje dotyczące finansowania tych projektów. Jeśli pań-
stwo pozwolą powiem, tak jak wspomniałem wcześniej, że w sumie wartość tych pro-
jektów wynosi 56 mln zł. Jeśli spojrzymy na kwotę dofinansowania z tego roku – nieco 
ponad 39 mln zł – znów mamy około dwudziestomilionowy wzrost zapotrzebowania 
w stosunku do kwoty przeznaczonej w tym roku na zadania zlecone związane ze spor-
tem osób niepełnosprawnych. Są to kwoty o tyle porównywalne, gdyż tak jak wcześniej 
powiedziałem, prawie wszystkie projekty w roku bieżącym zostały sfinansowane. Oprócz 
tego, że rośnie kwota środków,  jakie PFRON i rząd przeznaczają na zadania zlecone 
organizacjom pozarządowym, następuje także wzrost zapotrzebowania na te środki.
To chyba wszystko na temat zadań zleconych i finansowania sportu. Dziękuję.

Przewodniczący poseł Dariusz Olszewski (PiS):
Dziękuje uprzejmie. Zanim przejdziemy do dyskusji, poproszę sekretariat o zamknięcie 
głosowania w sprawie kworum i podanie wyników. Głosowało 28 posłów. Stwierdzam 
kworum. Dziękuję uprzejmie.
Szanowni państwo, otwieram dyskusję. Czy ktoś chciałby coś jeszcze dodać do słów, 

które  wypowiedział  pan minister  i państwo  dyrektorzy?  Czy  ktoś  z państwa  posłów 
chciałby zabrać głos? Bardzo proszę o zgłoszenia. Nie mamy zgłoszeń e-mail. Poczekamy 
jeszcze chwilę, może ktoś się zgłosi. Jeśli mogę, zabiorę głos. Panie ministrze, państwo 
dyrektorzy, moim zdaniem wielkie ukłony należą się ministerstwu za rozwiązania, które 
w tym trudnym okresie pandemii COVID-19 są wprowadzone dla osób niepełnosprawnych 
uprawiających sport i dla związków sportowych. Trzeba przyznać, że ministerstwo wyra-
ziło zgodę – co już podkreślałem – na wypłacanie stypendiów. Sportowcy niepełnosprawni 
dostali je pierwsi, bez rozgrywania imprez mistrzostw Europy i świata. Wiemy, że mamy 
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przesuniętą  olimpiadę.  Związki mogły  składać wnioski  o dofinansowanie  i stypendia. 
To super gest w stosunku do nas, za co serdecznie dziękuję. Możemy rozliczać środki, 
ale nie tylko. Trzeba przypomnieć, że niektóre związki miały zaplanowane wyjazdy – nie 
wiem jak jest u państwa – były wykupione bilety. Ministerstwo pomagało w rozmowach 
z PLL LOT i innymi przedstawicielami. Ministerstwo uwzględniło zwroty za bilety i przy-
gotowania, pomogło odzyskać środki. Bardzo serdecznie za to dziękuję. Panie dyrektorze, 
szanowni państwo, to faktycznie ciężki, specyficzny rok, ale on już mija i mam nadzieję, 
że sportowcy odżyją w przyszłym roku. Liczę, że zawody odbędą się zupełnie inaczej, aby 
imprezy rangi mistrzostw świata, Europy, olimpiada mogły się odbyć.
Czy mamy zgłoszenia do dyskusji, panie Mateuszu? Nie. Ostatnia szansa – czy ktoś 

z państwa jeszcze chciałby zabrać głos? Nie słyszę zgłoszeń. Zamykam dyskusję. Chciał-
bym bardzo serdecznie podziękować panu ministrowi Pawłowi Wdówikowi z Minister-
stwa Rodziny i Polityki Społecznej, państwu dyrektorom, przedstawicielom Minister-
stwa Sportu na czele z panią dyrektor Departamentu Sportu Wyczynowego Angeliką 
Głowienką. Panie prezesie Wojciechu Stempurski, bardzo serdecznie dziękuję. Wiem, 
że pan nas słucha i będzie pan mógł sobie to wszystko później jeszcze raz przeanalizo-
wać. Mam nadzieję, że jeśli będzie jakakolwiek potrzeba rozmowy z Komisją, to się pan 
do nas zgłosi, jesteśmy na to gotowi.
Szanowni  państwo,  stwierdzam  zakończenie  rozpatrywania  informacji.  Na tym 

wyczerpaliśmy  porządek  dzienny  posiedzenia  Komisji.  Bardzo  serdecznie  dziękuję 
paniom i panom posłom oraz szanownym gościom. Życzę miłego dnia i dużo zdrowia.


